

UNIT 1

Structure: present continuous for future arrangements

1- We can use the present continuous for things that **are happening now**
 am / is / are + من . ويتكون هذا الفعل من am / is / are + v+ Ing

وهناك بعض الكلمات الدالة على هذا الزمن (now / at this moment / look / listen)

Examples (أمثلة)

- We **are flying** now.
- Hadeel **is sitting** in the plane now.

2- We can use the present continuous for something **in the near future** .

تستخدم المضارع المستمر أيضا للدلالة على الأفعال أو الأحداث التي ستحدث في المستقبل القريب (على وشك الحدوث)

Examples (أمثلة)

- They **are arriving** soon.



3- Use the present continuous for **future plans**.

تستخدم المضارع المستمر للدلالة على خطط و برامج مستقبلية معد لها مسبقا.

Examples (أمثلة)

- This year Hadeel and Nidal **are doing** something different.
- We **are staying** with our cousin's family when we get there.
- Dad **is flying** to turkey next week.

Present simple for future schedules

Present simple tense

زمن المضارع البسيط

تكون الفعل من التصريف الأول ونضيف له " S " مع She /he /it

1- We use the present simple for actions that **happen many times or regularly**.

تستخدم زمن المضارع البسيط للدلالة على الأفعال التي تحدث عدة مرات أو تحدث بانتظام (عادة) وهناك بعض الكلمات الدالة :

always / sometimes / usually / often / every

Examples (أمثلة)

- These tours **start** from Jerusalem **every** week and **go** round the Old City.
- Ali usually **travels** a lot.

2- We use the present simple for actions that always stay the same.

نستخدم زمن المضارع البسيط للدلالة على الأفعال التي تبقى كما هي

Examples (أمثلة)

- I live in Gaza.
- Dad loves flying.



3- We can use the present simple for things that are part of a future schedule.

نستخدم زمن المضارع البسيط للدلالة على الأشياء التي تعتبر جزءاً من جدول أو برنامج مستقبلي.

Examples (أمثلة)

- Tomorrow at 9:30 am, We travel by mini-bus to the beautiful Damascus Gate.
- We begin our walking tour at 10:00.

UNIT 2

by the bed بجوار السرير / by car بواسطة السيارة / by next Saturday مع حلول السبت القادم

السبت القادم

over the bridge فوق الجسر / over a year (= more than) ما يزيد عن السنة

لاحظ تغير معنى حرف الجر

**Structure: present perfect with still ... not and already;
present perfect and present perfect continuous**

Important rules.

- 1 We often use **already** with the **present perfect** in **positive** statements.
- 2 We often use **still** with the **present perfect** in **negative** statements.
- 3 We often use **already** for emphasis, to show that an action is **sooner than** everyone thought.
- 4 We often use **still** for emphasis, to show that an action is **later than** everyone thought.
- 5 We often use the **present perfect continuous** for emphasis, to show that something **has been going on but has now stopped**.

Present perfect tense

زمن المضارع التام

نستعمل هذا الزمن حينما نتحدث عن شيء بدأ في الماضي ولم ينته بعد أو شيء حدث في الماضي وما زالت آثاره موجودة

Examples.

- Ahmed has cleaned the board.
- Amal has washed the dishes.



* Key words

(since – for – yet – already – just – still -ever – never)

وهناك بعض الكلمات الدالة على هذا الزمن هي
مركز التميز اللغوي
مركز التميز اللغوي
مركز التميز اللغوي

❖ نستخدم already مع الجمل المثبتة للتأكيد أن الفعل تم تنفيذه أسرع مما نتوقع.

Example

- ❖ Mother : Wash the dishes .
- Reem : I have already washed them .

❖ نستخدم still مع الجمل المنفية للتأكيد أن الفعل لم يتم تنفيذه بعد . على عكس التوقع.

Example

- ❖ Teacher : Read your composition. .
- Ali : I still haven't finished it .

الزمن المضارع التام المستمر نستخدم هذا الزمن لتحديث عن حدث بدأ في الماضي وما زال مستمراً حتى الآن.

Have/ has + been + v + ing.

ويتكون هذا الزمن من

- She has been working for 10 hours so she's very tired.
- We have been learning English since 1999.

(since – for)

كلمات تستخدم مع هذا الزمن

UNIT 3

مقارنة الصفات والاحوال Structure: comparison of adjectives and adverbs
Including the form (not) as ... as; too ... / (not) ... enough

Important rules.

1. When we compare things with **short** adjectives, we usually use **er / -est forms**.
2. When we compare things with **longer** adjectives, we usually use **more / most** forms.
3. When we compare **actions with regular adverbs** (short or long), we usually use **more / most forms**.
4. We can use the form **(not) as ... as** with both **adjectives and adverbs**

1. عند المقارنة بين الأشياء بالصفات القصيرة (من مقطع واحد) نضيف (er / est)
2. عند المقارنة بين الأشياء بالصفات الطويلة (أكثر من مقطع) نضيف (more / the most)
3. عند مقارنة الأفعال باستخدام الأحوال المنتظمة المنتهية ب ly نضيف (more / the most)
4. نستطيع أن نستخدم **(not) as ... as** مع الصفات و الأحوال.

Structure(too and (not) enough)

1. We use **too ... and (not) ... enough** when we compare things with the right quantity or standard.

2. We use **too + adjective or adverb** when something is **more** than the right quantity or standard.

3. We use **not + adjective or adverb + enough** when something is **less** than the right quantity or standard.

مركز التميز التعليمي
مهندس / فهد الدهون
95100175

1. نستخدم **too + adjective** / **not + adjective + enough** عندما نقارن الأشياء الموجودة فعليا مع ما هو مطلوب أو لازم .

2. نستخدم **too + adjective** للدلالة على وجود الصفة / الحال بدرجة كبيرة أكثر من اللازم.

3. نستخدم **not + adjective + enough** للدلالة على عدم وجود الصفة / الحال بصورة كافية.

عند التحويل من too إلى not enough نحذف too ونضع بدلا منه not ثم نكتب عكس الصفة الموجودة ونتبعها ب enough كما في المثال التالي.

1. The dress is too expensive to buy.

The dress is not cheap enough. (expensive x cheap)

2. The test is too difficult .

The test is not easy enough. (difficult x easy)



UNIT 4

Structure: Past simple and past continuous. الماضي البسيط و الماضي المستمر

1. The **past simple** shows that something happened and finished in the past.

2. The **past continuous** can show that something was going on for a long time in the past.

3. We often use the **past simple** and the **past continuous** together.

4. We can use the **past continuous** for the 'long' action first, and then the **past simple** for the 'short' action second .

Past simple

الماضي البسيط

نستخدم الفعل الماضي البسيط للحديث عن أحداث حدثت وانتهت تماما في الماضي ويكون الفعل في التصريف الثاني

Examples.

- Hala visited Ghada last week. (regular verb)
- He went to the market yesterday. (irregular verb)

هناك بعض الكلمات الدالة على الزمن الماضي البسيط

Key words : (Yesterday / last / ago / In the past / In the old days)

Past continuous tense

الزمن الماضي المستمر

- 1- نستخدم هذا الزمن للحديث عن أفعال استمر حدوثها لفترة زمنية في الماضي.
- 2- يمكن استخدام الماضي البسيط و الماضي المستمر معا للدلالة حدوث فعلين في الماضي بينما كان الفعل الأول مستمرا (الماضي المستمر) قطعه الفعل الآخر (الماضي البسيط) .

يتكون الزمن الماضي المستمر من : **past continuous tense = Was / were + v + ing**

- I was watching T.V at 7 pm yesterday.
- The children were reading stories.
- While Hani was sleeping, the phone rang.
- When Mum called me I was studying English.

كلمات تستخدم مع هذا الزمن:

While → past continuous / past simple

When → past simple / past continuous



Examples :

1. While I was reading, the lights went out.
2. They were playing when their father came.

Structure: Past simple and past perfect. الماضي البسيط والماضي التام

عزيزى الطالب : اقرأ القواعد و الامثلة جيدا لتتمكن من حل التمارين

- 1 To emphasize that an action happened before a time in the past, we use the **past perfect**.
- 2 To emphasize that an action happened before another action in the past, we use the **past perfect plus the past simple**.
- 3 We connect the two actions in one sentence with words like **after** and **before**.

Past perfect tense

الزمن الماضي التام

نستخدم هذا الزمن للحديث عن الماضي البعيد ويتكون هذا الزمن من **had** و التصريف الثالث للفعل .

ونستخدمه عند حدوث فعلين في الزمن الماضي سبق أحدهما الآخر و يكون الماضي التام الفعل الذي حدث أولا أي **مما قبله / سبقه** **الماضي البسيط** .

Had + p.p

- I **had eaten** an apple. We **had cleaned** our room .

كلمات تستخدم مع هذا الزمن:

After / As soon as → past perfect / past simple

before / by the time → past simple / past perfect



Structure: a lot, much, many, a little and a few

- 1 We use **a lot (of)** and **lots (of)** in **positive** statements with both **countable** and **uncountable** nouns.
- 2 We use (not) **many** in **questions** and **negative** statements with **countable** nouns.
- 3 Instead of **not many**, we can say (only) **a few** with **countable** nouns.
- 4 We use (not) **much** in **questions** and **negative** statements with **uncountable** nouns .
- 5 Instead of **not much**, we can say (only) **a little** with **uncountable** nouns.

Countable الأسماء المعدودة	Uncountable الأسماء الغير معدودة
a lot of	a lot of
There are a lot of mosques in Gaza.	There is a lot of water in the bottle.

تستخدم **a lot of** قبل الاسم المعدود و غير المعدود على أن تكون الجملة مثبتة

many كثير	much كثير
Are there many parks in Gaza?	Is there much sugar in your tea?
There aren't many parks in Gaza.	There isn't much sugar in my tea.
مع الاسم المعدود فقط	مع الاسم الغير معدود فقط

Comparative and superlative adjectives:

مقارنة و تفضيل الصفات

	Example مثال	Comparative مقارنة	Superlative تفضيل
Short adjectives صفات قصيرة	small	smaller than	the smallest
Long adjectives صفات طويلة	useful	more useful than	the most useful
Irregular adjectives صفات شاذة	good	better than	the best
	bad	worse than	the worst

1-The yellow car is **big**.

The red car is **bigger than** the yellow one. (short adjective)

The black car is **the biggest** one.

2-The yellow car is **expensive**.

The red car is **more expensive than** the yellow one. (long adjective)

The black car is **the most expensive** one.



مقارنة الاحوال Comparative and superlative adverbs

	Example	Comparative	Superlative
Ending in - ly	quickly	more quickly than	the most quickly
Irregular adverbs	early/ fast/hard/late/	earlier/faster/harder	The earliest/ fastest/ hardest
	well	better than	The best

احوال تنتهي ب - ly Ending in - ly	احوال شاذة Irregular adverbs.
The bicycle moves quickly .	The bicycle moves fast .
The car moves more quickly than the bicycle.	The car moves faster than the bicycle.
The plane moves the most quickly .	The plane moves the fastest .

تستخدم **many** قبل الاسم **المعدود** على أن تكون الجملة **منفية** أو على هيئة سؤال.
و تستخدم **much** مع الاسم **غير المعدود** على أن تكون الجملة **منفية** أو على هيئة سؤال

a few قليل

I have **only a few friends** ,not many.

مع الاسم المعدود فقط

not many = only a few



a little قليل

I have **only a little money** ,not much.

مركز التميز التعليمي
مع الاسم الغير معدود فقط
05 90175

not much = only a little

Structure: a/an and the (articles)

When we **start** talking about something **new**, we put **a/an** before the noun (or **some** if the noun is plural).

2 When we refer to the **same thing again**, we put **the** before the noun.

3 We often use **the** before a **place name**: the name means that there is only one of that thing.

4 We use **the** before a **noun** when there is **only one** of that thing. In the same way, we talk about **the Ottoman Empire / the sun and the moon**.

Articles

a – an – some – the

أدوات التعريف و التنكير

نستخدم **a / an / some** عندما نبدأ الحديث عن شيء ما للمرة الأولى، أي يعتبر جديدا للمستمع أو القارئ.

القارئ.

Examples.

1. There is **a book** on the table.

❖ استخدمنا **a** هنا لأننا تحدثنا عن الكتاب لأول مرة حيث لم يذكر عنه شيئا مسبقا.

2. There is **an orange** in the box.

❖ استخدمنا an هنا لأننا تحدثنا عن البرقالة لأول مرة حيث لم يذكر عنها شيئا مسبقا وبالطبع لم نستخدم a لأن orange بدأت بحرف علة. (حروف العلة هي : a-o-u-e-i)

3. There are some books on the table.

❖ استخدمنا some هنا لأنها تحدثنا عن الكتاب لأول مرة حيث لم يذكر عنه شيئا مسبقا . و لم نستخدم a or an لأن Books عند الحديث عن شيء ما معروف لدى المستمع و القارئ أي عند الحديث عنه للمرة الثانية

الـ the

نغير

Examples

1. There is a book on the table. The book is about Jerusalem.

❖ استخدمنا a في الجملة الأولى لأنها تحدثنا عن الكتاب لأول مرة حيث لم يذكر عنه شيئا مسبقا . ثم استخدمنا the في الجملة الثانية لأنه أصبح معروفا لدينا .

2. I bought an umbrella. The umbrella is black and white.

الأسماء تعطي صفة التعريف للأماكن لذلك يجب أن يسبق اسم المكان the

1. My brother studies in the Islamic University.

2. Hala works in the Shifa Hospital.

3. I saw the Blue Mosque in Turkey.

أيضا نستخدم the مع الأسماء التي يوجد منها واحد فقط مثل الشمس و القمر و the sun / the

moon

The sun is a star , but the moon is a planet.



Structure present simple passive

Active and passive

المبني للمعلوم والمبني للمجهول

❖ تكون الجملة مبنية للمعلوم عندما تبدأ بمن قام بالفعل (الفاعل) بينما تكون مبنية للمجهول عندما تبدأ بمن وقع عليه الفعل (المفعول به) .
❖ عند التحويل من المبني للمعلوم إلى المبني للمجهول و في حال يكون من قام بالفعل مهنيا تحتفظ به و نسبه بـ by أما إذا كان غير مهم أو مشهور جدا فلا داعي لذكره .

1. Bakers make bread.

Bread is made by bakers.

2. Millions of people use the internet all over the world.

The internet is used all over the world by millions of people.

❖ عند التحويل من مبني للمعلوم إلى مبني للمجهول

Active

إلى مبني للمجهول

Passive

عليك اتباع ما يلي:

1. تحديد الفاعل Subject

2. تحديد زمن الفعل Verb

3. تحديد المفعول به Object

البسيط

عند التحويل إلى مبني للمجهول في هذا الزمن يلزم ما يلي:

وضع المفعول به + is أو are أو am + التصريف الثالث للفعل.

Examples :

S. V. O.
1- Mother cooks the food.
The food is cooked by mother.

مركز التميز التعليمي
مهندس / أياد الدهون
0595100175

لأن المفعول به مفرد استخدمنا is

S. V. O.
2- Alli makes chairs.
Chairs are made by Alli.



لأن المفعول به جمع. استخدمنا are

البسيط

عند التحويل إلى مبني للمجهول في هذا الزمن يلزم ما يلي:

وضع المفعول به + was أو were + التصريف الثالث للفعل.

Example :

S. V. O.
1- I cleaned the room.
The room was cleaned.

S. V. O.

2- Ali invited many people to the party.

Many people were invited to the party.

لأن المفعول به جمع. استخدمنا were

للتعبير عن الملكية نستخدم ('s)

►** That is Samy's bag.

هذه حقيبة سامي

►** It is Mona's dress .

هذا فستان منى

ضمير الغائز	ضمير الملكية	ضمير المفعول	الضمير المنعكس
I	my	me	myself
He	his	Him	himself
She	her	Her	herself
It	its	It	Itself
You	your	you	Yourself \yourselves
They	their	them	themselves
We	our	us	ourselves

1. I sliced fruit by myself .
2. You washed your hair by yourself.
3. He bought groceries by himself.
4. We took a bus by ourselves.
5. She went to the dentist by herself.
6. You chopped vegetables by yourself.
7. They did laundry by them selves.
8. She stayed home by herself.



- Best wishes

The Legend

MR.Mahmoud Eisharkawy

